



聖若瑟大學  
UNIVERSITY OF  
SAINT JOSEPH

## 二零二三年度聖若瑟大學高等學位頒授典禮

### 碩士畢業生代表致辭 - 呂藝珊

2023 年 12 月 9 日

(...)

我是教育學院教育碩士課程畢業生呂藝珊。今天非常榮幸能夠有這一個機會作為畢業生代表發言。畢業典禮是一個令人振奮的時刻，它標誌著我們順利完成學業，象徵著我們努力學習專業和研究學術的重要里程碑。而在這一時刻，不僅是對我們辛勤付出的認可，更是我們追求知識的奮鬥與堅持的結晶。

驀然回首，今日是我第二次穿起聖若瑟大學的畢業袍了。由 2011 年開始就讀社會工作學士課程，再到現時完成了教育碩士課程，聖大已經陪伴了我超過十年的時光。我見證了畢業袍的手袖上，從一條環變成現時的兩條環。「人生有幾多個十年？」非常榮幸聖大成為了我這十多年來成長的重要據點。正如吳慷仁先生分享的：「也許我們不是最有天分的，但是我們總是可以當最努力的那個。」我自問自己並不是一個非常聰明的學生，很多事情我都需要憑藉著 100 分的信念和毅力去堅持去獲取收穫。

但是，僅憑一個人的力量是否足夠呢？我想借用大家的掌聲，感謝在我們堅韌前行的學習歷程中，一直尊重我們的差異、為我們悉心栽培和提供指導的教授們、以及支持我們學業的行政人員們。你們是我們人生道路上的引路人和支持者，讓我們在這段學習旅程中閃耀出更璀璨的光芒。多謝你們！

兩年前我選擇了修讀教育學院的特殊和融合教育碩士課程，希望能夠更有力、更全面地關顧到不同成長需要的學生，以助他們發展，提供更「貼地」的支援。在這個快速發展的時代，人們越來越強調速度、效率和準確性。研究生的學習讓我意識到，我們不能被快節奏所迷惑，我們需要深入思考，我們需要超越表面的追求，以更細緻的方式來理解每個學生的需求和潛能。

作為一名社會工作者和教育工作者，「使命感」一直驅使我不斷更新知識，提醒我們需要關注和投入社會發展。「教育」是我們共同的理想，亦是每個教育工作者塑造未來的路



聖若瑟大學  
UNIVERSITY OF  
SAINT JOSEPH

徑。它不僅是知識的傳遞，更是一種引導與啟蒙的過程。透過碩士課程，我深刻領悟到融合教育的核心理念之一是「每個學生都有權利接受平等的教育」。這個理念強調尊重學生的多樣性，需要通過適當的教學策略和資源，以確保每個學生受到適切的教育。我堅信這個重要的關鍵並不僅僅存在於教室之中，它是貫穿整個社會，涉及家庭和社區。這是需要政策制定者、教育者、家長、學校和社區積極參與，攜手推動的事情。學海無涯，學無止境。我相信我們能夠超越界限，追求更高的目標。

今天，我們手持的畢業證書不僅僅是一張「沙紙」，它是我們努力耕種的見證，激勵我們繼續不斷成長。在這個特殊的時刻，我也想向在座各位傳遞一個重要的訊息：「勿忘初心，盡力而為。」無論是作為從事任何專業的人，請相信我們的貢獻都可以對社會產生積極的影響，而這一份力量必定會是遠超乎我們所想像的。

最後，祝願全體畢業生畢業快樂，前程似錦；祝願所有嘉賓身體健康、喜樂平安；祝願聖若瑟大學蒸蒸日上，再創輝煌！多謝大家。

###



聖若瑟大學  
UNIVERSITY OF  
SAINT JOSEPH

**Message of Appreciation by Student Representative (Master's Degree)**  
**Loi Ngai San**

9 December 2023

(...)

Good morning guests, graduates, family and friends!

I am Loi Ngai San, a graduate of the Master of Education programme at the School of Education. I am honored to have this opportunity to speak on behalf of the graduates today. The Graduation ceremony is an exciting moment that marks the successful completion of our studies and symbolizes an important milestone in our professional learning and academic research. This moment is not only a recognition of our hard work, but also a culmination of our struggle and perseverance in the pursuit of knowledge.

Looking back, this is the second time I put on the USJ graduation gown. From the beginning of my Bachelor of Social Work programme in 2011 to the current completion of my Master of Education, USJ has been my companion for more than a decade. I have witnessed the transformation of the sleeves of my graduation gown from one ring to two rings. How many decades are there in life? I am honored that USJ has become an important place for me to grow up in these ten years. As Mr. Kang Ren Wu, a Taiwanese actor who won the Best Actor in the Golden Bell Awards in 2016, once shared, "We may not be the most talented, but we can always be the most diligent ones." I believe that I am not an intelligent student, and there are many things that I need to do with 100% faith and perseverance to gain the results.

However, is it enough to rely only on the strength of one person alone? I would like to borrow the applause from all of you to thank the professors who have always nurtured and guided us, no matter how different we are, and the administrators who have supported our studies throughout our resilient learning journey. You have been our guides and supporters on our life path, and you have helped us shine even brighter on this journey. Thank you!

Two years ago, I chose to study the Master of Education in the specialization of Special Needs and Inclusive Education in the School of Education, in the hope that I would be able to take a stronger and more holistic approach to caring for students with different developmental needs so as to help them develop and to provide more down-to-earth support. In this fast-paced era, speed,



聖若瑟大學  
UNIVERSITY OF  
SAINT JOSEPH

efficiency and accuracy are increasingly emphasized. My post-graduate studies have made me realize that we cannot get caught up in the fast pace, we need to think deeper, go beyond superficial pursuits, and understand the needs and potential of each student in a more nuanced way.

As a social worker and an educator, a sense of mission has always driven me to update my knowledge and reminded us of the need to care for and participate in the development of society. Education is our common ideal, and it is also the way for every educator to shape the future. It is not only the transmission of knowledge, but also a process of guidance and enlightenment. Through the Master's program, I have deeply realized that one of the core concepts of integrated education is that every student has the right to receive equal education. This philosophy emphasizes respect for student diversity and the need to ensure that each student receives an appropriate education through appropriate teaching strategies and resources. I firmly believe that this important key does not exist only in the classroom, but that it cuts across the entire society, involving families and communities. It is something that requires the active involvement of policymakers, educators, parents, schools and communities. There is no limit to what one can learn. I believe we can go beyond the boundaries and pursue higher goals.

The graduation certificate we are holding today is not just a paper of proof, it is a testimony of our hard work and inspires us to continue to grow. On this special occasion, I would also like to convey an important message to all of you: "Don't forget your intentions, and do your best." No matter what profession you are in, please believe that our contribution can make a positive impact on society, and this power will be far beyond our imagination.

Lastly, I would like to wish all the graduates a happy graduation and a bright future, all the guests good health, happiness and peace, and USJ a prosperous future! Thank you all.

###